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شائبه طرفداری اعضای 
شورای نگهبان از کاندیداها 

خلاف قانون است
محمود صادقی نماینده تهران اظهار کرد: به عنوان 
نماینده مجلس، نماینده ملت هستیم و صدای مردم 

را در پارلمان فریاد می زنیم.
او با بیان اینکه اصل را بر آزادی می گذاریم، تصریح 
کرد: ما در مجلس تلاش می کنیم با نگاه پلیســی و 

امنیتی به فعالیت های اجتماعی نگریسته نشود.
عضــو فراکســیون امید خاطرنشــان کــرد: برخی 
اعضای شــورای نگهبــان خودشــان در انتخابات 
دهم ریاســت جمهوری بر خلاف صریــح قانون به 
طور شفاف از احمدی نژاد حمایت کردند. شما همین 
الان به سایت جامعه مدرسین رجوع کنند و بیانیه آن 
را با امضای آیت الله یزدی در دفاع از احمدی نژاد را 
ببینید. در حالیکه  به موجب قانون انتخابات ریاست 
جمهوری هیچ یک از ناظران حق نداشتند له یا علیه 
کاندیداهــا اعلام موضع کنند. بــرای چنین تخلفی 
مجازات های مختلفی از شش ماه انفصال از خدمات 

دولتی تا حبس در نظر گرفته شده است.
او افــزود: عــلاوه بر ایــن یکی از اعضای شــورای 
نگهبــان در یکــی از نشســت های احمدی نژاد در 
مصلی در کنار او ایستاده بود. شورای نگهبان نهادی 
ضروری است هر گونه شائبه طرفداری اعضای آن 
از کاندیداها خلاف قانون اســت و در قانون اساسی 
برای جلوگیری از تعدی بــه حقوق مردم پیش بینی 

شده است.
صادقــی در پاســخ بــه این مســاله که چرا توســط 
نماینــدگان برای رســیدگی به این مســاله کوتاهی 
می شــود، پاسخ داد: رســیدگی صریح و به موقع به 
تخلفــات موثر اســت همین که مــا در نطق هایمان 
این مطلب را عنوان می کنیم و مرتب تذکر می دهیم 
نشاندهنده پیگیری این مساله از سوی ما و توجه به 

دغدغه های شماست.
نماینده تهران خاطرنشــان کرد: قوه مقننه مسئول 
قانون گذاری و نظارت است و مسئول اجرای قانون 

نیست.
صاقــی در خصــوص برخوردهایی که با نشــریات 
دانشــجویی شــده اســت، توضیح داد: کمیسیون 
آموزش و تحقیقات موظف اســت که کیان دانشگاه 
و دانشــجو را حفظ کند و از آنها دفاع و حمایت کند. 
صرف نظر از اینکه محتوای نشریات چه باشد، اینکه 
چگونه با آن ها برخورد کنیم مهم است. رویه قانونی 

در خصوص نشریات دانشجویی باید رعایت شود.
نماینده تهران گفت: مصوبات شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در خصوص تخلفات نشــریات دانشجویی 
می گوید که کمیته های ناظر بر نشریات دانشگاهی 
نهایتا هــم کمیته های انضباطی وظیفه رســیدگی 
دارنــد. اینکه نهادهــای بیرونی و امنیتــی به حریم 
دانشگاه و دانشجو ورود کنند، بسیار خطرناک است 
و در درجه اول خود کمیســیون آموزش و تحقیقات 
باید به این موضوع ورود کنند. آقای زاهدی می گوید 
تا به حال چنین درخواســت و شــکایتی به دست ما 

نرسیده است.
او افزود: من به دوســتان نشــریات دانشجویی هم 
گفته ام که مستقیما از کمیسیون آموزش و تحقیقات 
شکایت کنید و درخواست رسیدگی کنید. چطور طرف 
مقابل گزارش هایی می دهــد که فلان محتوا چاپ 
شده اســت و این ها سروصدا می کند؟ شما هم حق 
دارید که به مجلس و کمیسیون آموزش مراجعه کنید. 
به نظر من بخش قابلی از این سوالات سمت وسوی 
سوالاتی را دارد که از وزیر آموزش و پرورش شده بود و 
شیطنت آمیز است. ممکن است که در جهت اهداف 

شخصی این سوالات را طرح کرده باشند.

در بسته شورای نگهبان به روی یک استفساریه 
مصوبه استفساریه امکان طرح در مجمع تشخیص مصلحت را ندارد

سخنگوی شورای نگهبان گفت: استفساریه تبصره ۴ ماده ۵۲ قانون انتخابات 
مجلس شورای اسلامی با ایراد شورای نگهبان مجدد مورد بررسی قرار گرفت. 
عباسعلی کدخدایی در نشست خبری در بیست و دومین نمایشگاه مطبوعات، 

گزارشی از مصوبات مورد بررسی در شورای نگهبان ارائه داد.
ســخنگوی شورای نگهبان با اشــاره به دو مصوبه اعاده شده از سوی شورای 
نگهبان، بیان کرد: یکی استفساریه تبصره ۴ ماده ۵۲ قانون انتخابات مجلس 
شــورای اسلامی است که یک نوبت برای شورای نگهبان ارسال شده بود که 
با ایرادات شــورای نگهبان مواجه شــد و مجددا مورد بررسی قرار گرفت. نظر 
شورای نگهبان این بود که علی رغم اصلاحات ایرادات همچنان باقی است. 
همچنین محدود کردن نظر شــورای نگهبان مغایر اصل ۹۹ اســت؛ بنابراین 

ایراد قبلی شورای نگهبان به قوت خود باقی است.
کدخدایی خاطرنشــان کرد: یک ابهام جدید با رفع ابهــام قبلی به وجود آمده 
اســت. دو تاریخ در این مصوبه تعیین شــده که یک تاریخ ذکر شده در مصوبه 
بعد از بررســی صلاحیت ها و تاریخ دوم بعد از اعلام صحت انتخابات است که 
اعضای شــورای نگهبان از این جهت آن را واجد ابهام دانســتند و به مجلس 

اعلام شد که پس از رفع ابهام اظهارنظر می شود.
کدخدایی در پاســخ به ســوال خبرنگار دیگری در رابطه با طرح استفساریه که 
اگر برای بار دوم مورد ایراد قرار گرفت و اگر نمایندگان تاکید کنند این طرح به 
مجمع تشخیص مصلحت برود، ممکن است مورد تصویب مجمع قرار بگیرد، 
بیان کرد: هر مسیری که طبق قانون انجام شود شورای نگهبان از آن تبعیت 
می کند، البته فکر می کنم با توجه به ابهامی که شورای نگهبان داشت مصوبه 

از جهت قانونی امکان طرح در مجمع تشخیص مصلحت را ندارد.
کدخدایی در رابطه با سوال خبرنگاری مبنی بر اینکه اگر استفساریه به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام برود و آنجا تصویب شــود آیا ممکن است این قانون 
عطف به ما سبق شود؟ و موجب ورود خانم مینو خالقی به مجلس شود؟ پاسخ 
داد: من نســبت به افراد اظهارنظــر نمی کنم اما از نظر حقوقی قوانین ناظر به 
آینده اســت مگر اینکه در قانون تصریح شود که قانون به گذشته سرایت داده 

شود. این استفساریه هرگونه که هم تصویب شود نسبت به آینده خواهد بود.
خبرنگاری ســئوال خود را اینگونه مطــرح کرد که اگر مصوبه ای که مربوط به 
عدم نظارت بر کاندیداها بعد از انتخاب آنهاســت به تصویب مجمع تشخیص 
مصلحت نظام برســد و بعدا سوابق ســوئی در خصوص افراد پیدا شود و دیگر 

قابل بررســی نباشد نظر شما در این باره چیست که کدخدایی پاسخ داد: آنچه 
مهم است این است که ضرورت نظارت مستمر با توجه به بحث کشف مدارک 
جدید یا زوال شرایط امری منطقی و عقلی بوده که در بند 13 سیاست های کلی 
انتخابات مورد تاکید بوده و امیدواریم در قوانین این موضوع مورد توجه باشد.

نظارت مستمر را از کجا آورده اید؟
ســخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سئوال خبرنگار دیگری مبنی بر اینکه 
با توجه به اظهار نظر دبیر محترم شــورای نگهبان در رابطه با نظارت مســتمر 
اعضای شورای نگهبان، این اقدام چگونه انجام می شود؟ از شما که خبرنگار 
هستید بعید اســت. ایشان نفرمودند نظارت مستمر شــورای نگهبان، گفتند 
نظارت مســتمر لازم است که در بند سیزده سیاست های کلی انتخابات به آن 
اشاره شده است. بر اساس رویه قبلی شورای نگهبان تا قبل از تصویب اعتبارنامه 

اظهارنظر می کرده و همچنان این رویه را دارد.
کدخدایی در پاســخ به ســوال خبرنگاری مبنی بر وظیفه شــورای نگهبان در 
رابطه با تفسیر جزء  ۵ بند 10 سیاست های کلی انتخابات چیست؟ اظهار کرد: 
عملکرد شــورای نگهبان از گذشته تاکنون بر اســاس اصل 11۵ بوده است. 
جز ۵ بند 10 سیاســت های کلی انتخابــات برای ما تکلیفی مقرر کرده که این 
کار باید انجام شــود که دوستان ما در شورای نگهبان در حال بررسی هستند و 
فراخوانی که دراین باره داده بودیم با استقبال خوبی از اساتید و صاحب نظران 

مواجه شده است.
این عضو حقوقدان شورای نگهبان در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر اینکه 
اگر مجلس در راس امور اســت پس چرا نظارت اســتمراری مطرح است؟ آیا 
این نظارت مستمر موجب این نمی شود که نمایندگان حالت خنثی پیدا کنند؟ 
گفت: من از شــما می پرسم نظارت مســتمر را از کجا آورده اید؟ ما گفته ایم و 
رویه هم بر همین بوده که بعد از تصویب اعتبارنامه شورای نگهبان هیچ ورودی 
نکــرده تا مرحله بعد که برای بار دیگر کاندیداها شــرکت می کنند و صلاحیت  

آن ها دوباره باید بررسی شود.

فتنه همچنان خط قرمز ماست
ســخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به ســوال خبرنگاری مبنی بر اینکه ادعا 
می شود آقای مصلحی در جلسه ای که درباره رد صلاحیت آقای هاشمی بوده 
حضور داشــته اند و معتقد بر رد صلاحیت آقای هاشمی بودند، آیا فیلم جلسه 

قابل انتشار است؟ بیان کرد:  ما می توانیم فیلم تمام مذاکرات را منتشر کنیم، 
البته اگر به حرمت شــخصی بر نخورد. اگر قانون اجازه دهد ما می توانیم تمام 

مذاکرات را منتشر کنیم.
بر اســاس این گزارش، کدخدایی در پاســخ به سوال خبرنگار دیگری مبنی بر 
اینکه آیا تدوین شــاخص های رجل سیاســی به انتخابات آینده خواهد رسید یا 
خیر؟ گفت: نمی دانــم و نمی توانم قطعی بگویم. اگر به جمع بندی برســیم و 

معیارها روشن شود و هر زمانی آماده شود برای عموم منتشر خواهیم کرد.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی در مورد مصوبه مجلس مربوط به 
ایثارگران گفت: در لایحه برنامه هم مواجه با ایراد شورای نگهبان شد و تا زمانی 

که مجلس ایرادات را رفع نکند نمی تواند به مجمع تشخیص مصلحت برود.
کدخدایی در پاســخ به آخرین ســوال خبرنگاران در رابطه با اینکه آیا شــورای 
نگهبان وظیفه ای برای بررســی صلاحیت اعضای شورای شهر دارد یا خیر؟ 
پاســخ داد: بر اســاس اصل ۹۹ و تعبیر اعضای شــورای نگهبان، نظارت بر 
انتخابات شــوراها بر عهده شــورای نگهبان نیســت، پس مــا تکلیفی در این 

مورد نداریم.
خبرنگاری خطاب به سخنگوی شورای نگهبان گفت که دبیر محترم شورای 
نگهبــان اعلام کردند فتنه خط قرمز شــورای نگهبان اســت، آیا در آســتانه 
انتخابات ریاست جمهوری هنوز خط قرمز شورای نگهبان همین مساله است؟
کدخدایی پاسخ داد: این مساله به راحتی فراموش نمی شود و در عملکرد شورای 

نگهبان به عنوان معیار در نظر گرفته می شود. 
خبرنگار در ادامه پاســخ کدخدایی پرســید آیا شورای نگهبان در این باره تحت 
تاثیر فشــارها قرار می گیرد؟ کدخدایی پاســخ داد:  تا الان نبوده و از این به بعد 

هم نخواهد بود.
در ادامــه کدخدایی در پاســخ به این ســئوال کــه به چه میــزان درباره لایحه 
سیاســت های کلی انتخابات از شورای نگهبان اظهارنظر خواسته شده اظهار 
کرد: در خصوص سیاست های کلی انتخابات دولت و مجلس وظایف قانونی 
دارند که برای تقدیم لایحه و طرح و بررسی در مجلس اقدام کنند که آن گونه 
که در رسانه ها شنیده ام این مسیر دارد انجام می شود. لایحه در وزارت کشور 
و هیأت وزیران در دست بررسی است. در بندهای مختلف سیاست های کلی 
انتخابــات به جز جزء  ۵  بند 10 وظیفه ای بر عهده شــورای نگهبان نیســت.  

هرگاه مصوبه در مجلس به تصویب رسید اعلام نظر می کنیم

جنگ سوریه شبیه جنگ صفین است
فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری اســلامی ایران گفت: کســی که به دنبال صلح اســت باید برای جنگ خود را همیشــه آماده نگه دارد، چراکه وقتی جنگ پیش آید دیگر فرصت هیچ کاری نیســت. امیر سرتیپ احمدرضا 
پوردستان گفت: امروز با چهره جدیدی از تهدید روبه رو هستیم که با گذشته فرق دارد. در سالهای اخیر شاهد جنگ های نیابتی هستیم که بازیگران اصلی آن تروریست ها و گروه های تکفیری هستند.  پوردستان خاطرنشان 
کرد: وظیفه داریم که خود را متناســب با تهدیدها آماده کنیم، چراکه امروز تهدید گروهک های تکفیری تروریســتی نزدیک ماســت. وی تصریح کرد: ســال ۹3 که شــاهد اوج گیری داعش بودیم و این تروریســت ها در مدت 
کوتاهی خود را از غرب به شــرق عراق رســاندند و نگرانی عجیبی در مرزنشــینان ما به وجود آوردند، اما مجموعه نیروی زمینی خیلی خوب وارد ماجرا شــد و با ارائه قابلیت های خود ســبب شــد که داعش نتواند پیشــروی کند. 
حضور گســترده نیروهای مســلح ایران برای مقابله با داعش هم ترس به دل داعش انداخت و هم قوت قلبی برای اقلیم کردســتان و دولت مرکزی عراق شــد که بتوانند به مقابله با داعش بپردازند. پوردســتان همچنین افزود:  
جنگ امروز منطقه به ویژه در ســوریه بســیار شــبیه جنگ صفین اســت، چراکه جنگ صفین نیز جنگ عجیب و غریبی بود و یکی از طولانی ترین جنگ های  صدر اســلام به شــمار می رود، به گونه ای که بر اســاس روایاتی 

بیش از 110 روز به طول انجامیده است.

سیاسی
چهار شــنبه 19 آبــان ماه 1395

سوژه روز

مالک غار علیصدر کیست؟
ماجرا زمانی آغاز شد که دادستان دیوان محاسبات کشور در گفت وگو با یکی از رسانه ها اعلام کرد، "طبق تصمیمات 
مسئولان استان همدان، غار علیصدر به طور غیرقانونی به شرکتی سیاحتی با نام علیصدر واگذار شده و حتی شماری 
از مدیران دولتی نیز در آن مسئولیت دارند! آن هم با مبلغ اجاره سالانه ۷00 هزار تومان! درحالیکه درآمد این شرکت 
خصوصی از محل فروش بلیت ورودیه غار سالانه 1۹ میلیارد تومان است." این صحبت ها در حالی مطرح شدند که 
محمودرضا عراقی، معاون عمرانی اســتاندار همدان با تأکید بر اینکه مشکلی در مجموعه غار علیصدر وجود ندارد، 
به ایســنا گفته اســت: »واگذاری غیرقانونی غار علیصدر به بخش خصوصی را به صراحت تکذیب می کنم.« به گفته  

وی، از ۲۵ سال قبل براساس اصل ۴۴ قانون اساسی، غار علیصدر از طرف دولت با بخش عمومی غیردولتی به صورت مشارکتی اداره می شد. ۴0 
درصد سهام این شرکت مربوط به دولت شامل سازمان ایرانگردی و جهانگردی بوده و ۴0 درصد سازمان همیاری شهرداری ها و ۲0 درصد شهرداری 
همدان در این شرکت سهم دارند. اما علی مالمیر، مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری استان همدان نیز در این زمینه به ایسنا می گوید:  در حدود 
سال ۷3 زمانی که سازمان ایرانگردی و جهانگردی زیر نظر وزارت ارشاد بود، غار علیصدر که سهامداران غالبِ آن بخش عمومی یعنی شهرداری، 
ســازمان همیاری ها، اســتانداری و وزارت ارشاد بودند، بهره برداری از این غار را تحویل یک شــرکت خصوصی دادند. با هماهنگی های انجام شده 
با اســتانداری و وزارت ارشــاد، آن شرکت خصوصی تشکیل شــد و بهره برداری از غار را بر عهده گرفت. »مالمیر« با تاکید بر این که غار علیصدر جزو 

نفایس ملی است، ادامه می دهد: به همین دلیل این غار از نظر مالکیت به هیچ کس واگذار نمی شود.

پیگیری روز

زنجانی از وزیر نفت شکایت کرد
رسول کوهپایه زاده وکیل بابک زنجانی به فارس گفت: بابک زنجانی از زنگنه وزیر نفت به دلیل نشر اکاذیب شکایت 
کرده است. وی افزود: هنوز شکایت مطرح شده به شعبه ای ارجاع نشده است.  کوهپایه زاده تصریح کرد: قطعاً این 
شکایت باید در دادسرای جرائم کارکنان دولت مورد رسیدگی قرار بگیرد. وکیل مدافع بابک زنجانی همچنین نسبت به 
این موضوع که بیش از دو ماه است که با موکلش ملاقات نکرده، انتقاد کرد. رسول کوهپایه زاده با بیان اینکه ۹ دی ماه 
امسال، سه سال می شود که موکلم در بازداشت انفرادی بسر می برد، به ایسنا گفت: علیرغم اینکه قرار بازداشت موقت 
بابک زنجانی باید ۹ دی ماه سال گذشته به وثیقه تبدیل و آزاد می شد ولی این اتفاق نیفتاد. طبق ماده ۲۴۲ قانون آیین  

دادرسی کیفری بیش از 10 ماه است که موکلم خلاف صراحت قانونی در بازداشت موقت است و بنده به عنوان وکیل وی بارها به مراجع ذیصلاح و 
مرتبط شفاها و کتبا این موضوع را اعلام کرده ام. وی افزود: همان قانونی که به بازپرس اجازه داده که برای موکلم قرار بازداشت موقت را صادر کند 
و همان قانونی که صلاحیت انشای رای را می دهد و همانطور قانونی که اجازه می دهد موکلم محکوم شود یا نشود، همان قانون می گوید که هیچ 
متهمی نباید بیش از دو ســال در بازداشــت باشد اما متاســفانه این مهم رعایت نشده است. هیچ مصلحتی بالاتر از اجرای قانون نیست و ما تا زمانی 
مشروعیت داریم که در راستای قانون حرکت کنیم. قوه قضاییه باید آمر به قانون باشد که متاسفانه در اینجا نقض صریح قانونی صورت گرفته است.
وی با انتقاد از اینکه بیش از دو ماه اســت که با موکلش ملاقات نداشــته و علیرغم درخواســت هایی که داشته موفق به دیدن وی نشده است، گفت: 

بابک زنجانی متهم است و برای متهم و حتی محکوم، قانون حقوقی را قائل شده است و نباید حقوق شان ضایع شود. 


